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وزیــر امــور خارجه کشــورمان با بیــان اینکه 
گفت وگوهای دیروزش با جوزپ بورل مســئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا طولانی و مثبت بوده 
اســت، تاکید کرد: به زودی مذاکرات وین از سر 

گرفته می شود.
به گزارش ایســنا، حســین امیر عبدالهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان بعد از ظهر روز شنبه بعد از چهار ساعت گفت وگو و 
رایزنی با جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
یک کنفرانس مطبوعاتی مشترک گفت:  دیروز گفت وگوهای 
طولانــی و مثبتی در مورد همکاری های ایران و اتحادیه اروپا 
داشتیم. ما در عرصه سیاست خارجی خود به دنبال روابط متوازن 
هستیم و در این روابط اتحادیه اروپا و کشورهای اروپایی از جایگاه 
مهمی برخوردار هستند. به دنبال این هستیم که روابط خود را با 
کشورهای مختلف قاره اروپا گسترش دهیم.این دیپلمات عالی 
رتبه کشورمان با بیان اینکه مناسبات تجاری موجود بین ایران 
و کشــورهای اروپایی در تراز ظرفیت های موجود بین ایران و 
کشورهای اروپایی نیست، افزود: امیدواریم این روابط را در جریان 
گفت وگوهای دو جانبه با کشورهای اروپایی و همچنین در قالب 
اتحادیه اروپا گسترش دهیم و شاهد رشد مناسبات در این حوزه 
باشیم.امیر عبدالهیان در ارتباط با موضوع مذاکرات وین برای رفع 
تحریم ها نیز گفت وگو و رایزنی کردیم، گفت: آقای بورل چندی 
پیش این موضوع را مطرح کرده بودند که چگونه می توانیم از بن 
بست به وجود آمده بعد از صدور قطعنامه علیه ایران در شورای 
حکام، خارج شویم و کار را دنبال کنیم. ما همواره تاکید کرده ایم 
که ایران از مسیر دیپلماسی و گفت وگوهای عزتمند و مبتنی بر 

نتیجه استقبال می کند. در همین چهارچوب از آقای بورل دعوت 
کردیم که به تهران ســفر کند تا از نزدیک تمام ابعاد قضیه با 
حضور تیم های مذاکراتی دنبال شــود. در همین راستا ما امروز 
نیز میزبان آقای بــورل و آقای مورا بودیم. امروز در این ارتباط 
گفت وگوهای مفصل، عمیق و دقیقی داشــتیم. در خصوص 
مطالبات ایران صحبت کردیم و تاکید کردیم که آمادگی داریم 

که در روزهای آینده مذاکرات را از سر بگیریم.
امیرعبدالهیان در همین رابطه افزود: آنچه که برای ایران مهم 
اســت این است که نفع کامل اقتصادی از توافقی که در سال 
2015 ایجاد شده به دست بیاورد و چرخه انتفاع اقتصادی ایران از 
این توافق کامل شود.امیرعبدالهیان، گفت: هر موضوعی که بتواند 

نفع کامل اقتصادی ایران از احیای برجام را تحت تاثیر قرار دهد 
از نظر ایران قابل قبول نخواهد بود.

وی با تاکید بر اینکه مسیر گفت وگوها به زودی از سر گرفته 
می شــود، گفت: امیدواریم طرف آمریکایی این بار واقع بینانه 
و منصفانه در مســیر مذاکرات و رسیدن به نقطه پایانی توافق 

اقدامات مسئولانه انجام دهد و به تعهداتش عمل کند.
امیر عبدالهیان با بیان اینکه در جریان گفت وگوهای  دیروز در 
ارتباط با آخرین وضعیت اوکراین گفت وگو و تاکید کردیم که از 
نظر ایران جنگ راه حل نیست. در کنار توجه به ریشه های این 
بحران افزود: همچنین در این نشست در مورد آخرین تحولات 

افغانستان رایزنی و گفت وگو کردیم.

وزیر خارجه همچنین با بیان اینکه در این نشست در مورد آخرین 
تحولات سوریه و همچنین موضوع فلسطین گفت وگو کردیم، 
افزود: در مورد همکاری ها در حوزه انرژی، مبارزه با تروریسم، 
مواد مخدر، موضوع مهاجرت از جمله مهاجران افغانستانی که 
در ایران هستند. همچنین مسائل کنسولی و مسائل کنسولی 
از جمله مسائل کنسولی ایرانیانی که در اروپا هستند گفت وگو 
کردیم. همچنین من در این نشست گزارشی از رایزنی اخیرم با 
آقای لاورف وزیر خارجه روسیه به آقای جوزپ بورل ارائه کردم.

 بوررل: برای شکستن بن بست مذاکرات وین
 و کاهش تنش به ایران سفر کردم

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا  نیز گفت: خیلی خوشحال 

هستم که قرار است مذاکرات را طی روزهای آتی و به سرعت 
از سربگیریم و این تنش هایی که طی روزهای گذشته به وجود 

آمده متوقف کنیم.
به گزارش ایلنا، جوزپ بوررل در نشســت خبری مشترک با 
حســین امیرعبداللهیان گفت: برای من مهم بود که به ایران 
سفر کنم و از میزبانی ایران همیشه سود برده ام.  سفر من یک 
هدف اصلی دارد و آن شکستن بن بست پیش آمده در مذاکرات 
وین و کاهش تنش است. برای من اهمیت دارد که برای ادامه 
مسیر انگیزه ایجاد کنیم و مذاکرات را به ریل آن بازگردانیم. البته 
ســفر من هنوز به پایان نرسیده و دیدارهایی خواهم داشت که 
منتظرشان هستم. وی ادامه داد: خیلی خوشحال هستم که قرار 
است مذاکرات را طی روزهای آتی و به سرعت از سربگیریم و 
این تنش هایی که طی روزهای گذشته به وجود آمده متوقف 
کنیم.وی افزود: اجازه بدهید یادآوری کنم که من در ماه مارس 
مذاکرات را متوقف کردم چرا که متنی را داشــتیم و سوالاتی 
کوچک باقی بود که باید ایران و آمریکا به آن ها پاسخ می دادند. 
قرار نبود این توقف سه ماهه شود و حالا این وقفه باید شکسته 
شود و باید کار را تسریع کنیم. تشکر می کنم از آقای وزیر که 

تصمیم به از سرگیری مذاکرات گرفتند.
 توافق برای کل جهان مهم است که توافقی درباره برجام داشته 
باشیم. ما از ماه فوریه در دنیای متفاوتی زندگی می کنیم. توافق 
تاریخی ما اگر به نتیجه برسد  اهمیت آن بیش از پیش خواهد 
بود. دنیا به دنبال توافق و ثبات است و به ایران منافع اقتصادی 
را بدهد و نگرانی های جامعه جهانــی را درباره امنیت و ثبات 

منطقه ای رفع کند.

امیرعبداللهیان: 

مسیر گفت وگوهای وین بزودی از سر گرفته می شود
رییسی در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا

رسانه ملی نسبت به شیوع مجدد بیماری کرونا 
هشدار دهد

رییس جمهور تاکید کرد: تسریع در پرداخت حقوق و مطالبات بیمارستان ها 
و کادر درمان جلوه عملی قدردانی از پزشکان و پرستاران زحمتکش کشور 

است، وزیر بهداشت این موضوع را با جدیت پیگیری کند.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رییسی، رییس جمهور کشورمان در جلسه صبح دیروز  ستاد 
ملی مقابله با کرونا با اشاره به کاهش آمار ابتلا و فوتی های ناشی از شیوع ویروس کووید1۹، از 
تلاش ها و زحمات کادر درمان در طول دو سال اخیر قدردانی کرد و اقدامات آنها در صیانت از 
جان مردم را امیدآفرین خواند.وی گفت: اگر امروز شاهد وضعیت متفاوتی به لحاظ شیوع کرونا در 
کشورمان نسبت به برخی کشورهای دیگر جهان هستیم و در دل مردم از بابت بازگشایی کسب 
و کارها و مراکز آموزشی امید به وجود آمده، این از لطف خداوند و ثمره ایثار و تلاش بی وقفه 
پزشکان و پرستاران و کادر درمان است.  تسریع در پرداخت حقوق و مطالبات بیمارستان ها و 
کادر درمان جلوه عملی قدردانی از پزشکان و پرستاران زحمتکش کشور است،  وزیر بهداشت 
این موضوع را با جدیت پیگیری کند.رییسی با اشاره به سیر نزولی کاهش ابتلا و خسارات جانی 
ناشی از کرونا گفت: اینکه میزان ابتلا به بیماری کاهش یافته و در برخی روزها به لطف خدا حتی 
یک مورد فوتی هم نداشتیم، نباید سبب عادی انگاری نسبت به رعایت اصول بهداشتی شود. از 
آحاد مردم می خواهم  در مراکز درمانی و بهداشتی و اماکن عمومی پرتردد و پر ازدحام و همچنین 
وسایل نقلیه، همچون گذشته دستورالعمل های بهداشتی را رعایت کنند تا وضع موجود تثبیت 
شود.  استمرار اطلاع رسانی و آموزش درباره بیماری کرونا و هشدارهای لازم برای پیشگیری 
از آن  امری ضروری است. آموزش عمومی درباره یک بیماری مسری مثل کرونا، مسئله ای 
مقطعی و محدود به زمان و مکان خاصی نیست.  بحمدالله امروز شرایط نسبت به گذشته بسیار 
متفاوت شده، اما رسانه ملی و مسؤولان دانشگاه های علوم پزشکی و وزارت بهداشت همواره به 
مسئله آموزش و هشدار به موقع نسبت به شیوع بیماری اهتمام داشته باشند تا زمینه اوج گیری 

مجدد بیماری به وجود نیاید.

سیستان و بلوچستان کنار دریا، تشنه است
عضو هیات نمایندگان استان سیستان و بلوچستان گفت: روستاهایی داریم که 
4 ماه از سال به صورت سیار آبرسانی می شوند و در حال خالی شدن از سکنه 

هستند.
اسماعیل حسین زهی در گفت وگو با ایلنا، درباره وضعیت آب استان سیستان و بلوچستان اظهار 
داشت: در شمال استان با وجود چاه نیمه ها و در جنوب علیرغم نزدیکی با عمان و در مرکز استان 
هم اکثر روستاها آب ندارند، مثلا 50 درصد شهر خاش فاقد آب است و 50 درصد مابقی نیز فاقد آب 
شرب بهداشتی هستند.وی با بیان اینکه در کل سیستان و بلوچستان با تنش آبی مواجهیم، افزود: 
البته آبرسانی در حال انجام است اما با روند توسعه قطره چکانی ممکن است تامین آب سال ها طول 
بکشد. عضو هیات نمایندگان استان سیستان و بلوچستان با ابراز امیدواری از اینکه وزارت نیرو به جد 
نسبت به تامین آب استان ورود کند، خاطرنشان کرد: روستاهایی داریم که 4 ماه از سال به صورت 
سیار آبرسانی می شوند و در حال خالی شدن از سکنه هستند.وی تاکید کرد: امیدواریم قراردادهایی 
که بنا است طی 30 ماه به سرانجام برسند، زودار نهایی شود تا مردم بتوانند از نعمت آب برخوردار 
شوند.حسین زهی در ادامه تصریح کرد: کشاورزان و دامداران استان به خاطر خشکسالی کشت و 
دامهایشان را از دست داده اند و  اکثرا به حاشیه نشینی کشانده می شوند، نیاز است که برای جلوگیری 
از حاشیه نشینی توجه کنیم که عوامل بازدارنده در روستاها ایجاد شود که روستاها به حاشیه کشانده 
نشوند تا با معضلات بزرگ تری مواجه نشویم.وی با تاکید بر لزوم احقاق حق از هیرمند گفت: نیاز 
است وزارت خارجه و وزارت نیرو حقابه ایران را بدهند. چون تامین آب مرکز استان هم به حقابه 
بستگی دارد. باید به جد نسبت به تامین حقابه هیرمند اقدام کنیم، در غیر این صورت نصف استان 
خالی از سکنه می شود. این نماینده مجلس یادآور شد: اگر حقابه ایران از هیرمند داده شود حداقل تاثیر 
آن این است که مشکل آب آشامیدنی استان حل می شود و حتی ممکن است اراضی کشاورزی 

هم زیر کشت بروند.

در سطح خرده فروشی با قاچاق مبارزه نمی کنیم؛
 لوازم خانگی دست دوم را به جای نو

 به مردم می فروشند
معاون وزیر صمت گفت: در یکی از انبارهای بزرگ در تهران دستگاه های لوازم 
خانگی دست دوم را تجهیز و نو میکردند که تبدیل به شبکه هم شده بودند؛ در 

نهایت با این شبکه برخورد شد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، محمدمهدی برادران دیروز در نشست خبری با بیان اینکه مبارزه با 
کالاهای قاچاق و تقلبی در قطعات یدکی، لوازم خانگی و محصولات دخانی را از ابتدای ســال 
کلید زدیم، اظهار کرد: 10 میلیارد دلار حجم بازار داخلی قطعات یدکی خودرو است که ۹0 هزار 
شناسه صادر شده و برای 3۹ میلیون قطعه کد رهگیری در قطعات یدکی به جمع بندی رسیدیم.

معاون صنایع عمومی وزیر صمت افزود: اخذ کد شناسه و رهگیری برای کلیه کالاهای لوازم 
خانگی صورت گرفت در سطح عرضه نیز اقدامات مناسبی انجام شد، به عنوان نمونه با یکی از 
انبارهای بزرگ در تهران برخورد شد. در این انبار دستگاه های لوازم خانگی دست دوم را تجهیز 
می کردند که تبدیل به شبکه هم شده بودند که در نهایت با این شبکه برخورد شد.برادران ادامه 
داد: پارسال در حوزه دخانیات 11 میلیارد نخ سیگار قاچاق در بازار بوده که قطعاً در بخش خرده 
فروش با قاچاق مقابله نمی کنیم بلکه با قاچاق سازمان یافته مثلًا قاچاق برند ماربلو مقابله خواهیم 
کرد و براین اساس 3041 کد شناسه در این حوزه صادر کردیم.وی گفت: 12 هزار میلیارد تومان 
امسال حقوق دولتی از دخانیات دریافت خواهیم کرد.برادران با بیان اینکه امسال 1۸ میلیون دستگاه 
لوازم خانگی امسال تولید خواهیم کرد، افزود: در بهار امسال کاهش 15 درصدی ارزبری، افزایش 

10 درصدی عمق داخل و افزایش 10 درصدی صادرات داشتیم.

مستأجران خانه های دلاری چه کسانی هستند؟
اجاره دلاری آپارتمان های لوکس تهران اتفاق جدیدی نیست ، مستاجران این خانه ها 
معمولا کارمندان سفارت خانه ها و مسافران خارجی هستند که چند ماهی در ایران 
ســاکن هستند اما به تازگی مالکان آپارتمان هایی با متراژ متوسط در محدوده های 

مرکزی شهر هم علاقمند شده اند که به صورت دلاری خانه های خود را اجاره دهند.
به گزارش اکو ایران ، آپارتمان های لوکس در محلات شمالی تهران معمولا مقصد مستاجران خارجی 
است .معمولا سفارت خانه ها برای کارمندان خود از میان آپارتمان های خاص شمال تهران که دارای 
امکاناتی مانند سالن های ورزشی ، استخر،کارواش ،کترینگ و ... است را اجاره کرده و اجاره بهای این 
آپارتمان های مبله به صورت دلاری تعیین می شود .نحوه تنظیم قرار دادهای اجاره این املاک هم 
مقرارت خاص خود را دارد . اما به تازگی آپارتمان هایی معمولی با متراژ متوسط  در محلات میانه تهران 
مانند یوسف آباد هم به لیست خانه های دلاری اضافه شده اند . مالکان این آپارتمان ها تاکیدی بر 
مستاجر ایرانی و خارجی ندارند اما اصرار به دریافت دلاری اجاره بها دارند . هر چند که معامله با ایرانی ها 
نمی تواند به صورت دلاری باشد اما این توافق میان مستاجران ایرانی و مالکان به صورت غیررسمی 
است و در قرار داد اجاره رسمی به آن اشاره نمی شود .برخی از این آپارتمان ها هم برای مدت کوتاه اجاره 
داده می شود و معمولا دوماه از اجاره به صورت پیش پرداخت دریافت می شود . در لیست آپارتمان های 
دلاری مبلغ پیشنهادی مالکان از 700 دلار آغاز می شود و تا 7 هزار و 500 دلاربراساس متراژ و امکانات 

آپارتمان دیده می شود .

 اکثر نمایندگان مشغول این هستند 
که برادر خانم و پسر عمو را در مسئولیت ها بگذارند!

خادمی گفت: در انتخابات مجلس آینده کمتر از ۱۰ نفر از نمایندگان این مجلس 
دوبــاره رأی می آورند. رأی آوری این ۱۰ نفر نیز بیشــتر به خاطر آرای قومی و 

طایفه ای شان خواهد بود.
به گزارش اقتصادآنلاین، مجلس یازدهم این روزها جایگاه مطلوبی نزد افکارعمومی ندارد به طوری که 
خود نمایندگان نیز می گویند در حوزه انتخابیه شان مورد توهین و ناسزای مردم قرار می گیرند.هدایت 
الله خادمی درباره چرایی نگاه منفی جامعه به نمایندگان مجلس یازدهم گفت: این نمایندگان زمان 
انتخابات شعارهایی دادند اما دو سال گذشت و به هیچ کدام آن شعارها عمل نکردند. از سال سوم هم 
عملا مقدمات ورود به انتخابات بعدی آغاز می شود بنابراین فرصت طلایی این مجلس برای خدمت به 
مردم از دست رفت.وی افزود: نمایندگان در انتخابات سال ۹۸ خود را ضدفساد معرفی کردند، کسانی که 
به خود نمی اندیشند و فقط در فکر خدمت به ملت و کشور هستند بنابراین اگر به مجلس راه پیدا کنند 
وضعیت معیشت مردم را ارتقا می دهند. یادمان نمی رود که روزهای اول این نمایندگان اعلام کردند 
خودرو و وام نمی گیرند اما بعد رفتند گرفتند. خوب این تناقض ها را مردم می بینند و قضاوت می کنند.

این فعال سیاسی اصولگرا یادآور شد: در سطح ملی کار خاصی از این مجلس دیده نشد، مشخصا این 
مجلس مشکلی را در حوزه اقتصاد حل نکرد. حتی این نمایندگان نتوانستند کاری برای حوزه انتخابیه 
خود انجام دهند. اکثر نمایندگان مشغول این هستند که چه کسانی را از بین فامیل ها و آشنایان همچون 
برادر خانم و پسرعمو در مسئولیت های اجرایی منطقه ای و استانی بگذارند.وی افزود: مردم این ها را 
می بینند و متوجه می شوند توجه به معیارهایی همچون شایسته سالاری، تعهد و تخصص در انتصابات 
که این نمایندگان از آنها سخن می گویند در عمل وجود ندارد. ضمن آنکه چشم انداز روشنی هم برای 

آنکه این نمایندگان بتوانند کار خاصی را در سطح ملی یا منطقه ای انجام دهند، مشاهده نمی شود.
این نماینده ادوار مجلس با اشاره به اوضاع نامساعد اقتصاد کشور توضیح داد: این سئوال برای مردم 
وجود دارد که چرا مجلس هیچ اقدامی حتی در سطح استیضاح یک وزیر اقتصادی انجام نداده است؟ 
در واقع مصداقی پیش روی مردم نیست که بگویند »این نمایندگان وکیل المله هستند و به شعارهای 
شفاف ســازی و برقراری عدالت و مبارزه با فساد عمل کردند«.وی با اشاره به وضعیت گرانی های 
روزافزون اقلام و کالاها ادامه داد: قرار بود این نمایندگان با ورود به پارلمان اوضاعی را رقم بزنند که 
به نفع مردم و نظام شود اما نه تنها سرمایه اجتماعی را افزایش ندادند بلکه عامل ریزش شدند. با این 
اوصاف در انتخابات مجلس آینده کمتر از 10 نفر از نمایندگان این مجلس یعنی حدود ۹5 درصد دوباره 

رأی می آورند. رأی آوری این 10 نفر نیز بیشتر به خاطر آرای قومی و طایفه ای شان خواهد بود.

اخبار کوتاه 

مناطق آزاد با واگذاری به وزارت اقتصاد به کما رفتند
عضو کمیسیون حقوقی مجلس اظهار داشت: واگذاری دبیرخانه 
مناطق آزاد به وزارت اقتصاد، سیستم مناطق آزاد را بهم می ریزد 
و نقش مناطق آزاد در اقتصاد را کمرنگ خواهد کرد. این وضعیت 
فعلی، مناطق آزاد را به کما و به حالت اغما برده است. طبیعتا این 
شرایط مانع از تاثیرگذاری مناطق آزاد در رشد اقتصادی می شود.
به گزارش ایلنا، طبق ماده 65 قانون احکام دائمی توســعه کشور باید تمام 
وظایف، اختیارات و مسئولیت های دستگاه های اجرایی دولتی مستقر در مناطق 
آزاد به مدیران آن منطقه واگذارد شود و در تمام مناطق آزاد موفق در دنیا این 
الزام و استاندارد به اجرا رسیده اما در ایران نه تنها که از ابتدای تاسیس مناطق 
آزاد این قانون واضح و روشن به اجرا نرسیده بلکه حتی ستاد مناطق آزاد را هم از 
ساختار مستقل خارج کرده و دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی 

و ویژه اقتصادی را به وزارت اقتصاد واگذار کردند.
واگذاری دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی 
از سال ۹5 در بحبوبه های تشدید اختلافات مرحوم »اکبر ترکان « دبیر وقت 
و نمایندگان مجلس کلید خورد. مهر ماه سال ۹5 مرکز پژوهش های مجلس 
گزارشی را منتشر کرد و در آن پیشنهاد داد که وظایف و اختیارات دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد به وزارت امور اقتصادی و دارایی منتقل شود و وزیر مسئول اجرا 
باشد.  کمتر از سه ماه دیگر هم این پیشنهاد به اجرا رسید و نمایندگان مجلس در  
بررسی لایحه برنامه ششم توسعه تفکیک دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد از 

ریاست جمهوری و واگذاری آن به وزارت اقتصاد را تصویب کردند.
طبق این مصوبه تمام وظایف، اختیارات، ساختار و تشکیلات دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد با حفظ شخصیت حقوقی مستقل و رعایت ضوابط و قوانین 

مربوطه به وزارت امور اقتصادی و دارایی منتقل شد.
هر چند که هم دولت گذشته و هم دولت جدید مخالف این تفکیک هستند و 

آن را یکی از عوامل تاخیر در اجرای برنامه ها و ماموریت مناطق آزاد می دانستند و 
می دانند اما باز هم در اسفند ماه سال گذشته در کمیسیون تلفیق بودجه 1401 با 
استناد به قانون برنامه ششم توسعه، بند ح تبصره 1۸ لایحه قانون بودجه 1401 
به تصویب رســید که براساس آن باز هم بر این موضوع تاکید شده که  امور 
اجرایی ، مدیریتی، ساختار و تشکیلات مربوط به دبیرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری – صنعتی و ویژه اقتصادی سازمان های مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 

سراسر کشور توسط وزیر امور اقتصادی و دارایی انجام می شود.
به عبارت دیگر حتی دولت ســیزدهم و با تغییر رویکرد سازمان مناطق آزاد، 
نمایندگان مجلس باز هم وزیر را برای اینکه در راس قرار بگیرد انتخاب کردند 
که این انتخاب  یک دلیل واضح و روشن دارد اینکه بتوانند فردی را از کابینه 

دولت برای پاسخگویی به مجلس بکشانند.      
اما این اقدام مجلس در واقعیت اصول، فلسفه و استانداردهای بین المللی فعالیت 
مناطق آزاد را زیر سوال می برد و اساسا در مقابل ماده 65 احکام دائمی توسعه 

اقتصادی کشور است.
از سوی دیگر در این شرایط سخت اقتصادی کشور این تصمیم مجلس،  باعث 

گسترش مسئولیت های وزیر اقتصاد می شود و از این رو »احسان خاندوزی« 
در اســفند ماه سال گذشته در نامه ای خطاب به نمایندگان مخالفت خود را با 
این مصوبه اعلام کرد. خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد مصوبه 
کمیسیون تلفیق بودجه مبنی بر واگذاری اختیارات مدیریتی، ساختار و تشکیلات 
دبیرخانه به وزیر اقتصاد به رییس مجلس نامه نوشت و مصوبه کمیسیون تلفیق 
در بند ح تبصره 1۸ را خلاف نظر هیات دولت دانســته و اعلام کرد که» این 
مسئله را به صلاح کشور نمی دانم و بر بازگشت نظر نمایندگان به مفاد لایحه 
بودجه اصرار دارم. تصویب نهایی متن مصوبه کمیسیون تلفیق در بند ح تبصره 
1۸ مبنی بر انجام کلیه امور اجرایی مدیریتی، ساختار و تشکیلات مربوط به 
دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد و سازمان های مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
سراسر کشور توسط وزیر امور اقتصادی و دارایی را که خلاف نظر هیات محترم 

دولت است، در شرایط کنونی به صلاح کشور نمی دانم.«
سید کاظم دلخوش، عضو کمیسیون حقوقی مجلس در گفت وگو با ایلنا درباره 
انتزاع دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد از نهاد ریاست جمهوری و واگذاری آن 
به مجموعه وزارت اقتصاد اظهار داشت: به شخصه مخالف موضوع هستم و البته 
این موضوع نسبت به نوع برخورد مدیران مناطق آزاد با مجلس و جایگاه قانون به 
تصویب رسیده و باید در نوع این برخورد تامل داشت. چراکه در سال های گذشته 
مدیران مناطق آزاد متوجه جایگاه مجلس نبودند و از مشورت های مجلس و 
سیاست های آن در اجرای ماموریت های مناطق آزاد استفاده نمی شد که این 

رفتار سلیقه ای باعث افت عملکرد مناطق آزاد شده بود.   
وی ادامه داد: پیش از این مناطق آزاد زیر مجموعه نهاد ریاســت جمهوری 
محسوب می شد و نمایندگان مجلس برای اینکه بتواند امکان سوال کِشی از 
مدیران مناطق آزاد داشته باشند و آنها را پاسخگو کنند، تصمیم گرفتند که مناطق 
آزاد زیر نظر وزارت اقتصاد فعالیت داشته باشد که البته اعتقاد دارم تصمیم و اقدام 

خوبی نبود و الان هم معتقدم که مناطق آزاد ارتباط خود را با جایگاه قانون گذاری 
با دقت و به درستی برقرار کند. هر چند مشکلاتی وجود دارد اما قابل حل هستند 
و یکی از راه حل این مشکلات استقلال مناطق است و باید به تحت نظارت نهاد 

ریاست جمهوری برگردد.
دلخوش با بیان اینکه واگذاری دبیرخانه مناطق آزاد به وزارت اقتصاد، سیستم 
مناطق آزاد را بهم می ریزد و نقش مناطق آزاد در اقتصاد را کمرنگ خواهد کرد، 
گفت: این وضعیت فعلی، مناطق آزاد را به کما برده و آن را به حالت اغما برده 
است. طبیعتا این شرایط مانع از تاثیرگذاری مناطق آزاد در رشد اقتصادی می شود.             
عضو کمیسیون حقوقی مجلس با تاکید بر اینکه تا به امروز چندین بار بحث 
برگشت مناطق آزاد به جایگاه قبلی و تفکیک آن از وزارت اقتصاد را در مجلس 
مطرح کردیم، اظهار داشت: این موضوع چند بار در لایحه بودجه امسال مورد  
بررسی قرار گرفت و تقاضای ما تفکیک مناطق آزاد از وزارت اقتصاد بودهاما 
نمایندگان مجلس هنوز به این نقطه مشترک نرسیدند که به صورت یکدست با 

حفظ استقلال دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد همراهی کنند.
وی تاکید کرد: در این شرایط ضروری است که مدیران مناطق آزاد، مجلس را 
قانع کنند. تبلیغات و گفت وگو در این باره اساسا یکی از فرمایشات امام است و 
مدیران مناطق آزاد هم باید از این فرصت استفاده کنند تا گزارش  عملکرد و ارایه 

دلایل منطقی، نمایندگان مجلس برای این تفکیک قانع شوند.    
دلخوش ادامه داد: قانون و قانون گذار ریل گذاری می کند و اگر ریل گذاری را 
ار دست بدهیم در اجرا هم اشکالاتی ایجاد می شود اما در اجرای برخی موارد 
هم از قانون عدول می شود. درباره تفویض اختیارات در راستای اجرای ماده 65 
احکام دائمی توسعه اقتصادی به صراحت آمده است که مناطق آزاد جزو سرزمین 
غیراصلی هستند و از سرزمین اصلی جدا و باید مدیریت مستقل داشته باشند حال 

اینکه اجرای این قانون بر توانایی مدیران مناطق آزاد برمی گردد.

اوضاع شیر تو شیر کارخانه های لبنیات
توقف صادرات و کمبود نقدینگی سد راه تولید

 با آزادســازی قیمت ها نرخ برخی محصولات مانند 
شیر و لبنیات نیز سیر صعودی داشته و همین موضوع 
نه تنها موجب ریزش مصرف کنندگان شده بلکه دست 

تولیدکنندگان را هم در پوست گردو گذاشته است.
به گزارش بازار، بر اســاس مصوبه مجلس، قیمت کالاها نباید از 
شهریور سال قبل بیشتر شود، اما دولت مشخص کرد که قیمت چهار 
قلم کالا ازجمله شــیر نایلونی ۹00 گرمی کم چرب، شیر پاستوریزه 
بطری یک لیتری کم چرب، ماســت دبه ای 2.5 کیلویی کم چرب 
و پنیر نسبتاً چرب افزایش یابد بر همین اساس تصمیم گرفته شد 
به این محصولات یارانه تعلق بگیرد.این افزایش قیمت ها حالا اثر 
خود را با کاهش مصــرف در بازار و هم چنین پائین آمدن ظرفیت 
تولید در کارخانه ها خودش را نشان داده است لذا بر اساس اظهارات 
تولیدکنندگان شیر نایلونی در خراسان رضوی 30 درصد کاهش توزیع 
داشــته است.به منظور بررسی و واکاوی مشکلات تولیدکنندگان و 
متولیان کارخانه های شــیر در خراسان رضوی با مهدی هدایت نیا 
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان صنایع لبنی این استان 

به بحث و گفت وگو نشستیم.
گرانی شــیر چه تأثیری بر تولیــد و میزان فروش 

کارخانه ها داشته است؟
افزایش قیمت شیر نه تنها برای کارخانه ها سودآور نبوده بلکه به دلیل 

کاهش مصرف نوعی زیان هم محسوب می شود.
در حال حاضر هزینه های تولید با قیمت محصول چقدر 

هم خوانی دارد؟
متاسفانه آزاد سازی قیمت ها تنها منتج به کاهش تقاضا و خرید 

مردم شد.
مهمترین مانع بر ســراه تولید کارخانه های شیر در 

خراسان رضوی چیست؟
از بهمن ماه سال گذشته لیست کارخانه ها را به مقامات ذیصلاح و 
میزان نقدینگی مورد نیازشان را اعلام کردیم اما تا خرداد ماه امسال 
که از زمان افزایش قیمت ها حدوداً یکماه گذشته است هیچگونه 

نقدینگی برای کارخانه ها تامین نشده است.
آیا راهی برای جلوگیری از این وضعیت وجود داشت؟

درخواست ما این بود برای اینکه فروش کاهش پیدا نکند یارانه به 
صورت نقدی پرداخت نشود که انجام نشد.

در حال حاضر صــادرات محصــولات لبنی با چه 
مشکلاتی روبروست؟

متاسفانه در حال حاضر صادرات متوقف شده است به دلیل اینکه 
قیمت های جهانی دوبرابر شده است ما نمی توانیم مثل کشورهای 
دیگر صادرات کننده خوبی باشیم.مشکلاتی برای کالاهای صادراتی 
وجود دارد که از قبل اعلام شــده است اما دولت هیچکدام را حل 
نکرده است.در این راستا اعتقاد دارم برای چند کالای اساسی مانند 
شیر خشک، کره، خامه و روغن عوارض صادراتی وضع شده لذا باید 
این عوارض صفر شود و مشوق صادراتی قرار داده شود اما هیچ یک 

از این خواسته ها اجرایی نشده و درنتیجه صادرات صفر شده است.

برای تهیه مواد اولیه با چه مشکلاتی روبرو هستید؟
مواد اولیه وارداتی کم است حجم زیادی ندارد بیشتر مواد اولیه داخل 

کشور تولید می شود.
پس دلیل گرانی لبنیات چیست؟

همان که به این موضوع اشاره داشتم کمبود نقدینگی مهمترین سد 
راه کارخانه ها و تولید کننده ها برای خرید مواد مصرفی است و لذا با 
وجود اینکه به مسئولان کشور اعلام کردیم ولی به ما پاسخ دادند که 

نامه معرفی به بانک ها صادر نشده است.
 روزانه کارخانه های خراســان رضوی چقدر تولید 

لبنیات دارند؟
تولید روزانه کارخانه ها در خراسان رضوی به میزان 2 هزار و 500 
تن می رسد.البته باید متذکر شوم که ما حدود 100 هزار تن شیر خام 
خریداری می کنیم و لذا به دلیل تولید محصولات مختلف حدود یک 
سوم این شیر تبدیل به پنیر پیتزا می شود و بقیه آن به محصولاتی 

مانند شیر و پنیر و کره و دیگر محصولات مثل کشک شیرخشک 
تبدیل می شود.

مازاد بر تولید چگونه مدیریت می شود؟
مازاد بر تولید را محصولات دیگری با ماندگاری بالا دربر می گیرند 

تا از زمان بیشتری برای فروش برخوردار باشند.
تولیدات مواد لبنی در مقایسه با سال های گذشته چقدر 

کاهش داشته است؟
تولید و یا میزان تولید شــیر کاهش چندانی نداشته است و مشابه 
سال های قبل است و لذا به دلیل سیاست های اعمال شده تنها روش 

تولید از سنتی به سمت صنعتی تغییر پیدا کرده است.
راهکار و پیشنهاد شما برای برون رفت از این وضعیت 

چیست؟
به عنوان راهکار درخواست های ما اجرایی شود تامین نقدینگی و 

مشکلات صادراتی و کالابرگ لبنیات اعلام شود.
آیا فکر می کنید بــا کالابرگ لبنیات مصرف وتقاضا 

افزایش پیدا می کند؟
تخصیص کالابرگ ســرانه مصرف را افزایش نمی دهد، بلکه به 
حالت قبل برمی گرداند. افزایش سرانه مصرف لبنیات در برنامه دولت 
قرار دارد و برنامه ریزی شده است از مهر امسال دوباره توزیع شیر در 
مدارس و مهدکودک  ها آغاز شود.بر اساس صحبت های وزیر جهاد 
کشاورزی، عوارض صادراتی چهار محصول مانند شیرخشک، کره، 
روغن و خامه قرار اســت حذف شــود با وجود این، حذف عوارض 

مشــکلات را حل نمی کند، زیرا صادرات این محصولات از لحاظ 
اقتصادی به صرفه نیست و مشوق صادراتی نیاز دارد.کاهش مصرف 
شــیر البته تنها به آزاد سازی قیمت ها مربوط نیست و لذا بررسی 
مصرف در کشــور نشان نیز می دهد که مصرف سرانه در 10 سال 

گذشته 110 کیلو بوده که اکنون به 70 کیلو رسیده است.
فرصت هایی که از دست می رود

ظرفیت های بالقوه صادراتی برای محصولات لبنی درکشورهایی 
همچون روسیه، قطر، ترکیه و کشورهای آسیای میانه وجود دارد اما 
متاسفانه ما از فرصت های صادراتی بین المللی در بازار جهانی لبنیات، 
به نحو شایانی استفاده نمی کنیم.ورود به بازار صادراتی لبنیات نیازمند 
رعایت مولفه های اقتصادی از جمله ورود به بازار رقابتی و استفاده از 
فناوری های مدرن در صنعت لبنیات اســت اما متاسفانه ما در این 
زمینه عملکرد بهینه ای نداشته ایم.بنا بر گفته صادرکنندگان لبنیات، 
کشورهای عربستان سعودی، ترکیه و مصر رقبای صادراتی ایران در 
بازار عراق هستند که با توجه به این که کشور های عربی میان خود 
توافقات صادراتی دارند، شــرایط بهتری برای صادرات دارند. با این 
شرایط و وجود امکان ارتباط زمینی نزدیک با کشور های آسیای میانه 
وروسیه، صادرکنندگان استان ما می توانند برای حضور در این بازارها 
تلاش کنند.مطرح شدن صنعت لبنیات و شیر کشور در بازار جهانی، 
نیازمند توسعه بازاریابی بین المللی است تا بتوانیم به صورت مستمر، 
بازار های مصرفی خارجی را به صورتی که برای اقتصاد کشاورزی نیز 

ارزآوری ایجاد کند، تامین کنیم.

ابعادی از توزیع کالابرگ؛ فعلا یارانه نقدی »حاکم« است
نرخ بلیت هواپیما برای مسافران 

غیرایرانی دلاری شد!

اعتراض تورگردان ها به رفتار تبعیض آمیز ایرلاین ها

توزیع یارانه ناشی از حذف ارز 4۲۰۰ جهت جبران آثار 
تورمی آن، طبق قانون باید به صورت کالابرگ باشد ولی اما 
و اگرهایی که در این باره مطرح است و آنچه که اظهارات 
مسئولان دولتی نشان می دهد، توزیع کالابرگ را در ابهام 
برده و به نظر می رسد این قدرت و تقاضا برای یارانه نقدی 
آن را به روال ۱۰ سال گذشته،  فعلا روی دور نگه داشته و 

کالابرگ از شانس کمتری برخوردار باشد.
به گزارش ایســنا، ماجرای کالابرگ به الزام قانــون بودجه به دولت 
برمی گردد؛ در تبصره )14( شرایط حذف ارز 4200 تومانی این گونه برای 
دولت تعریف شد که »از طریق تامین منابع مابه التفاوت ارز ترجیحی برای 
واردات کالاهای اساسی، دارو، تجهیزات مصرفی پزشکی اختصاص دهد، 
چنانچه دولت قصد دارد کالایی را از سبد ارز ترجیحی حذف کند، باید قبلا 
ترتیبات قانونی جبران زیان رفاه مصرف کننده برای کالاهای اساسی را 
از طریق کالا برگ الکترونیکی و در امور پزشکی از طریق بیمه ها و یا از 
طرق جایگزین مطمئن به انجام رسانده باشد؛ به گونه ای که افراد بتوانند 
این کالاها و خدمات را به نرخ پایان شهریور 1400 و در سقف سهمیه 
تعیین شده تهیه کنند.« بر این اساس دولت زمانی می توانست نسبت به 
حذف ارز 4200 تومانی اقدام کند که قبل از آن آثار ناشی از افزایش قیمت 
کالاهای اساسی که در جریان این حذف تحت تاثیر قرار می گرفتند را 
تامین کند و ابزار آن نیز کالابرگ باشــد. این در حالی است که  رئیس 
جمهوری در 1۹ اردیبهشت ماه از واریز یارانه نقدی جدیدی در مبلغ 300 
تا 400 هزار تومانی خبر داد و برای دو ماه این مبلغ به حساب حدود 72 
میلیون نفر واریز شد، این پرداخت در جریان شروع دولت برای اصلاح نظام 

یارانه ای و حذف ارز ترجیحی از واردات کالاهای اساسی بود.
این کــه چرا دولت پرداخت را نقدی انجام داد به این برمی گشــت که 

زیرســاخت های توزیع کالابرگ آماده نبود و گفته شد که فعلا برای دو 
ماه واریز نقدی انجام داده تا فرایند آماده سازی کالابرگ به اتمام برسد. 
اما آنچه در این مدت مسئولان دولتی اعلام کرده اند، نشان می دهد که 
فعلا زمان مشخصی برای جایگزینی کالابرگ به جای یارانه نقدی در 

نظر گرفته نشده است.
کسی زمان نداده و پرداخت نقدی ادامه دارد

وزارت اقتصاد و بانک مرکزی در حالی در کنار سازمان برنامه و بودجه 
و وزارت صمت، در ایجاد زیرساخت های توزیع کالابرگ دخالت دارند که 
اخیرا خاندوزی- وزیر اقتصاد- در مورد اینکه چه زمانی ایجاد زیرساخت 
توزیع کالابرگ الکترونیکی تکمیل می شود، نسبت به اینکه تا پایان تیرماه 
زیرساخت های لازم به شکل صددرصدی آماده شود، ابراز امیدواری کرده 

ولی زمان مشخصی برای آن اعلام نکرده است.
در فاصله ای کوتاه بهادری جهرمی-سخنگوی دولت- بدون اشاره به 
زمان توزیع کالابرگ گفته که دولت در حال فراهم کردن زیرساخت های 
لازم برای اختصاص کالابرگ الکترونیکی اســت به شیوه ای که بدون 
افزایش پرداخت از جیب مردم، یارانه به شــیوه کالابرگی ولی از طریق 
عابر بانک ها در اختیارشــان قرار بگیرد، اما او گفته که تا فراهم نشدن 
زیرساخت های لازم همین شیوه کنونی پرداخت نقدی یارانه ها استمرار 
خواهد داشت.در هر حال توزیع کالابرگ ابعاد مختلفی خواهد داشت و از 
سال ها قبل هر گاه بحث آن به هر نحوی پیش آمده به نتیجه نرسیده 
است که نمونه آن، توافق چند سال اخیر بانک مرکزی و وزارت صمت 
برای توزیع کارت اعتباری برای خرید کالا جهت حمایت از تولید بود که 
بعد از مدت ها نتوانستند آن را اجرایی کنند، از سویی نحوه خرج کالابرگ 
مطرح است که تنها به خرید کالای اساسی محدود خواهد شد. آن طور 
که چندی پیش میرکاظمی -رئیس سازمان برنامه و بودجه- گفته بود، 

تاکید بر توزیع کالابرگ برای استفاده این مبلغ جهت خرید کالای اساسی 
است؛ به طوری که شخص دارنده کارت می تواند با ورود به فروشگاه و 
با توجه به دستگاه های پوزی که در آن تعبیه شده، کالای اساسی خود را 
خرید کند. برای هر کالای اساسی یارانه مشخصی در نظر گرفته می شود 

که امکان خرید را با آن کارت بانکی خواهد داشت.
برخی هیچ درآمدی ندارند و تقاضای آنها محدود به کالای 

اساسی نیست
در این شرایط دیگر امکان قرار دادن پول نقد در اختیار شخص دریافت 
کننده کالابرگ نیست، در حالی که در بین یارانه بگیران دهک های پایین، 
خانوارهایی هستند که هیچ درآمدی نداشته و این مبلغ دریافتی برای آنها 
حائز اهمیت است و تمام آن را هر چند محدود،  صرف خرید کالا نمی کنند.

ورود تقاضای ۲۳ هزار میلیاردی برای چند قلم کالای 
اساسی در هر ماه

موضوع دیگر محدود شدن مبلغ یارانه ای است که ماهانه در قالب یارانه 
جدید پرداخت می شود؛ طبق گزارش بانک مرکزی در هر ماه بابت یارانه 
300 تــا 400 هزار تومانی، حــدود 23 هزار میلیارد تومان پرداخت و به 
حساب یارانه بگیران واریز می شود؛ اگر قرار باشد این پول به صورت نقد در 
اختیار مردم قرار نگرفته و محدود به خرید کالای اساسی باشد، عملا بعد 
از واریز یارانه، تقاضای خرید کالای اساسی که محدود به چند قلم خاص 
خواهد بود، به سمت بازار روانه شده و باید بابت آن کالا تامین شده باشد.به 
هر ترتیب، هنوز آینده مشخصی برای ورود کالابرگ و کنار گذاشتن یارانه 
نقدی وجود ندارد ولی آنچه تجربه قبلی نشان داده، دولت ها با توجه به 
تبعات ناشی از تغییر روند پرداخت یارانه های نقدی ترجیح داده اند پرداخت 
به صورت نقد را ادامه دهند و بعد از حدود 10 ســال فعلا فقط مبلغ آن 

دستخوش تغییر شده است.

تعدادی از شرکت های هواپیمایی ایران اعلام کردند نرخ بلیت پرواز در مسیرهای داخلی 
برای اتباع غیرایرانی، از این پس ارزی محاسبه می شود.

به گزارش ایسنا، انجمن شرکت های هواپیمایی در آذرماه سال 1400  در بحبوحه گرانی بلیت پروازها در مسیرهای 
داخلی، در دستورالعملی به ایرلاین ها، نرخ بلیت در مسیرهای داخلی را برای مسافر غیرایرانی متفاوت اعلام کرد.

بر این اساس، سقف نرخ پروازهای داخلی زیر یک ساعت 100 دلار و از یک ساعت بیشتر 150 دلار تعیین شده 
 ـنیز گفته بود: محاسبه قیمت فروش بلیت   ـدبیر انجمن صنفی شرکت های هواپیمایی  است.مقصود اسعدی سامانی 
به این مسافران معادل قیمت »بیزینس کلاس« است. این مصوبه به شرکت های هواپیمایی ابلاغ شده و مسافرانی 
که بخواهند با گذرنامه بلیت خریداری کنند، اتباع خارجی محسوب می شوند.حالا پس از گذشت حدود هفت ماه از 
ابلاغ آن دستورالعمل، تعدادی از شرکت های هواپیمایی به دفاتر خدمات مسافرتی و مراکز فروش بلیت اطلاع دادند 
از ابتدای تیرماه 1401 نرخ بلیت هواپیما در مسیرهای داخلی برای اتباع غیرایرانی ارزی محاسبه می شود.شرکت های 
هواپیمایی درحالی به عرضه خدمات پروازی در مسیرهای داخلی به نرخ ارزی اقدام کرده اند، که در روزهای اخیر 
زمزمه گرانی بلیت هواپیما بلند شده است و سازمان هواپیمایی نیز چندین مرتبه به این شرکت ها اخطار داده است.  
در هفته گذشته نیز، هتل داران ایران در نشستی با وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، عرضه خدمات 
به مسافران غیرایرانی به نرخ ارزی را درخواست کردند. این درحالی است که درحال حاضر برخی هتل ها بدون مجوز 
خدمات خود را به مسافر غیرایرانی با نرخ متفاوت و معادل ارزی عرضه می کنند.تعدادی از تورگردان ها و مدیران دفاتر 
خدمات مسافرتی در تماس با ایسنا، نسبت به اقدام بخش های خدماتی سفر برای دو نرخی کردن و عرضه محصول 
به نرخ ارزی و دلاری، معترض شده و فروش خدمات با نرخی متفاوت و ارزی به مسافران غیرایرانی را نه تنها رفتاری 
تبعیض آمیز و تاییدنشده به لحاظ اقتصادی و اجتماعی دانستند، که در عین حال این احتمال را قوی دانستند که سفر 
ایران برای اتباع خارجی گران و از فهرست مقاصد سفر خارج شود. پرسش تورگردان ها از شرکت های هواپیمایی این 
است که آیا در کشورهای دیگر هنگام فروش بلیت هواپیما و سایر خدمات، از مسافر بابت این که ملیت دیگری دارد، 
پول بیشتری می گیرند؟ همچنین این سوال مطرح است، با توجه به حجم سفر اتباع کشورهای همسایه به ایران، 
از جمله عراقی ها و میزان تبادل مسافری که ایران با این کشور دارد، اگر در اقدامی متقابل، نرخ بلیت پرواز در این 

کشورها برای اتباع ایرانی متفاوت و گران تر محاسبه شود، چه واکنشی نشان می دهیم؟
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